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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2019-0108513)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Intet.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2019-0108515)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter referatet af det ordinære lokaludvalgsmøde den
27. marts 2019.

2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 27. marts 2019. Endvidere skal
lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referatet drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes. Eventuel inhabilitet afklares.

Økonomi

Intet.     

Videre proces

Intet.

Beslutning
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1. På forslag fra Poul Nielsen rettes referatet af det ordinære lokaludvalgsmøde den 27. marts
2019 for så vidt angår punkt 12 "Parkerede cykler ved indgangene til Christiania". Det skal
fremgå, at lokaludvalget besluttede, at henvendelsen også sendes til Christiania. 
Derudover havde lokaludvalget ingen bemærkninger til referatet af det ordinære
lokaludvalgsmøde den 27. marts 2019.

2. På forslag fra Kirsten V. Andersen besluttede lokaludvalget at behandle dagsordenens punkt 10
efter dagsordenens punkt 2. Med den ændring godkendte lokaludvalget dagsordenen for det
aktuelle møde.

3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse dagsordenen"
godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
9. Plejecenter i Strandgade 29
13. Henvendelser til lokaludvalget, april 2019. 

 

Bilag
Referat af lokaludvalgets møde den 27. marts 2019 (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

3.  Støvgener fra genfugning af brostensbelagte gader (2019-0108025)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage formandens brev den 17. april 2019 til Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen om støvgener fra
genfugning af brostensbelagte gader til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager hans brev den 17. april 2019 til Teknik- og Miljøudvalget,
teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen om støvgener fra genfugning af
brostensbelagte gader til efterretning. Se løsningsafsnittet.

2. at Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger ham til at sende de bemærkninger, lokaludvalget
måtte have til sagen, til Teknik- og Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Problemstilling

Henvendelser

Lokaludvalget har modtaget to mails om støvgenerne:

Den 4. april 2019 skrev en borger:
"Jeg skriver til jer som bydelens repræsentanter vedr. gruset i gaderne her på Christianshavn. Jeg
bor selv i Overgaden nær Bodenhoffs Plads. Her er støv allevegne for denne del af gaden er meget
forblæst pga. nærheden til havneløbet. Gaden er et inferno af støv. Alt er dækket biler, både, cykler
mv. 

Jeg bor på 4. sal, og der er et fint lag støv i alle rum, der vender ud mod gaden. Jeg tør ikke tænke
på, hvordan det ser ud i lejligheder, der ligger længere ned og i husbådende. Belægningen har en
underlig farve, og brostenene ser ud, som om de er lagt i beton. Det er rent arkitektonisk ret uheldigt,
da belægningen ændrer karakteren af gaderne væsentligt. Belægningen er desuden allerede kørt op,
der hvor bilerne kører. 

Jeg har undret mig over, at støvet bliver ved med at være der, på trods af, at det er længe siden det
er lagt ud. Nu har jeg hørt fra forskellige steder, at der er talt om knust beton, som er lagt ud som et
forsøg. Jeg har skrevet til forvaltningen forleden, men har endnu ikke modtaget svar. -Det kommer
nok. 
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HVIS der er tale om knust beton, så er det jo en sundhedsmæssig katastrofe. Så har vi beboere jo en
risiko for at blive syge f.eks. ved at udvikle stenlunger. HVIS der er tale om knust beton, som vi alle
indånder, må det være en sag for embedslægen. 

Miljøstyrelsen har en vejledning til brug af nedknust beton. Her skal der også tages hensyn til
overfladevand. Er der et miljømæssigt problem? Nedknust beton er tænkt som bærelag under anden
belægning. Det er ikke tænkt som belægning i sig selv. 

Jeg vedhæfter billeder, af gaden, kørespor og min bil en uge efter vask."

 

Den 8. april skrev en anden borger:
"Her er støv allevegne for denne del af gaden er meget forblæst pga. nærheden til havneløbet.
Gaden er et inferno af støv. Alt er dækket biler, både, cykler mv.

Jeg bor på 4. sal, og der er et fint lag støv i alle rum, der vender ud mod gaden. Jeg tør ikke tænke
på, hvordan det ser ud i lejligheder, der ligger længere ned og i husbådende. Belægningen har en
underlig farve, og brostenene ser ud, som om de er lagt i beton. Det er rent arkitektonisk ret uheldigt,
da belægningen ændrer karakteren af gaderne væsentligt. Belægningen er desuden allerede kørt op,
der hvor bilerne kører.

Jeg har undret mig over, at støvet bliver ved med at være der, på trods af, at det er længe siden det
er lagt ud. Nu har jeg hørt fra forskellige steder, at der er talt om knust beton, som er lagt ud som et
forsøg. Jeg har skrevet til forvaltningen forleden, men har endnu ikke modtaget svar. -Det kommer
nok.

HVIS der er tale om knust beton, så er det jo en sundhedsmæssig katastrofe. Så har vi beboere jo en
risiko for at blive syge f.eks. ved at udvikle stenlunger. HVIS der er tale om knust beton, som vi alle
indånder, må det være en sag for embedslægen. Læs venligst videre her
https://www.styrpaastofferne.dk/helbredseffekter/stoev

Miljøstyrelsen har en vejledning til brug af nedknust beton. Her skal der også tages hensyn til
overfladevand. Er der et miljømæssigt problem?

Nedknust beton er tænkt som bærelag under anden belægning. Det er ikke tænkt som belægning i
sig selv."

 

Den 15. april 2019 blev næstformand Asbjørn Kaasgaard kontaktet af en borger fra Andreas Bjørns
Gade, som  forgæves har  henvendt sig til Teknik- og Miljøforvaltningen om støvgenerne.
Vedkommende bliver sendt rundt i systemet - da der er påskeferie.  Vedkommende har fået
astmaanfald.

 

Beskrivelse af problemet
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I bilaget ses lokaludvalgsmedlem Kirsten V. Andersens spørgsmål til Teknik- og Miljøforvaltningen
om genfugningen og forvaltningens svar den 16. april 2019.

I bilaget er også et notat af 16. april 2019, som et medlem af arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn
har skrevet om problemet.

 

Medlemsforslag
Medlemsforslag fra Sven Erik Brockdorff:
"Jeg kunne godt tænke mig at vi lavede en forespørgsel til TMF vedr. den skandaløse grusning på
Christianshavn. Dels giver det store støvgener. Herudover kan det give luftvejs problemer til
astmatiker. Hvem har truffet en sådan beslutning og hvornår kommer de  Christianshavnske
brobelagte gader til at lige sig selv igen? Man forsøger at vande og en time efter er alt tørt igen og
støvet rejser sig." 

Løsning

Formanden skrev den 17. april 2019 til Teknik- og Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og
Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Christianshavns Lokaludvalg har på det seneste fået en del henvendelser fra borgere, der er
bekymrede over betonstøvet i vore gader.

Vi anerkender, at meningen - at gøre livet lettere for cyklisterne og hermed undgå kørsel på fortovene
- var god nok. Men desværre valgte man en stærkt kritisabel model: Betonstøvet udgør en betydelig
helbredsrisiko og vi har allerede hørt om indtil flere astmatikere, der har oplevet stærkt ubehag.

Vi må derfor bede jer - så hurtigt som teknisk muligt - at finde en løsning, der ikke sætter borgeres
helbred på spil.

Med venlig hilsen

Poul Cohrt,
formand"

 

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager brevet til efterretning.

Økonomi

Intet.

Videre proces
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De bemærkninger, lokaludvalget måtte have til sagen, sender formanden til Teknik- og Miljøudvalget,
teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog formandens brev af 17. april 2019 til Teknik- og Miljøudvalget, teknik- og
miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen om støvgener fra genfugning af
brostensbelagte gader til efterretning. .

2. Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Tage Henningsen om, at lokaludvalget beder Astma-Allergi
Danmark kommentere sagen.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Sven Erik Brockdorff om, at lokaludvalget spørger Teknik-
og Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen om, hvad
fugningsmaterialet består af.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Sven Erik Brockdorff om, at lokaludvalget orienterer Teknik-
og Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen om,  at
forvaltningen jævnligt vander gaderne for at dæmpe generne fra støvet, men at man ikke
vander, hvor biler er parkeret.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Sven Erik Brockdorff om, at lokaludvalget spørger Teknik-
og Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen om, hvem på
Christianshavn man har orienteret om genfugningen og om støvgenerne.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Sven Erik Brockdorff om, at lokaludvalget gør Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen  opmærksom på,
at fugningsmaterialet hindrer nedsivning af regnvand.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jette Philipsen om, at lokaludvalget gør Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen  opmærksom på,
at hele Christianshavn og ikke kun de, der bor i brostensgaderne, er ramt af støvgener. 

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jane Lytthans om, at lokaludvalget gør Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen  opmærksom på,
at nedsivning af regnvand er vigtigt, da der ellers løber i kloakken eller ned i beboernes kældre.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jane Lytthans om, at lokaludvalget gør Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen  opmærksom på,
at fugningsmaterialet visse steder er kørt op igen.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Asbjørn Kaasgaard om, at lokaludvalget foreslår Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen at sætte sit
miljøberedskab ind for at løse problemet med støvgenerne, da der er tale om en miljøkatastrofe
under udvikling.
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Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Svend Aage Jensen om, at lokaludvalget foreslår Teknik-
og Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen at suge
fugningsmaterialet op, så støvgenerne kan standses.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Hanne Tang om, at lokaludvalget spørger Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen om, hvor længe
generne vil stå på og hvor længe man vil bruge penge på at dæmpe generne med fejning og
vanding af gaderne..

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Poul Nielsen om, at lokaludvalget gør Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen  opmærksom på,
at argumentet for genfugningen af brostensgaderne om, at man gøre det for at få cyklister til at
cykle på gaden fremfor på fortovet, ikke holder, da det er forbudt at cykle på fortovet.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Frode Neergaard om, at lokaludvalget beder Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen  undersøge, om
der er sundhedsrisici forbundet med støvet fra genfugningen af brostensgaderne, idet gaderne
til dels fejes manuelt.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Frode Neergaard om, at lokaludvalget spørger Teknik- og
Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen  om, hvorvidt der
vil komme en erstatningssag ud af genfugningsprojektet.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Svend Aage Jensen og Poul Cohrt om, at brevet til Teknik-
og Miljøudvalget, teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen  sendes som et
åbent brev og at medierne orienteres om sagen.

Lokaludvalget bemyndigede formanden og Jens B. Sørensen til at beslutte, om notatet vedr.
støvgener, der er bilag til sagen, skal sendes med brevet til Teknik- og Miljøudvalget, teknik- og
miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen.

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive og sende brevet til Teknik- og Miljøudvalget,
teknik- og miljøborgmesteren og Teknik- og Miljøforvaltningen på baggrund af ovenstående
tiltrådte forslag.

Bilag
1. Teknik- og Miljøforvaltningens svar 16. april 2019 vedr. genfugning
2. Notat om støvgener som følge af genfugning
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

4.  Turismen og hverdagslivet på Christianshavn (2019-0108447)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte turismen og hverdagslivet på Christianshavn.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter turismen og hverdagslivet på Christianshavn.
2. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter, om det skal tage temaet op med relevante

interessenter.

Problemstilling

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen har i sit møde den 16. april 2019 drøftet turismen på
Christianshavn. Fra referatet: "Der er af Wonderful Copenhagen udarbejdet en plan for turismens
videreudvikling frem mod 2030 i Københavnsområdet. Det interessante set fra et Christianshavner
synspunkt er, at man ønsker turismen spredt mere ud i omegnen af København.

Vi skal sikre os at Lokaludvalget har noget at byde ind med.

Indre By har meldt ud i bladet ”Havnefronten,” at de ønsker en dialog om hotelkapacitet i Indre By.
Hvis Christianshavns Lokaludvalg kunne hægte sig på dette, kunne det give et fingerpeg om turisme
er et emne vi skal tage op."

 

I bilaget ses Wonderful Copenhagens turismeanalyse 10xCopenhagen. I bilaget er også Indre By
Lokaludvalgs henvendelse af 18. marts 2019 til Økonomiudvalget og Teknik- og Miljøudvalget om
hotelkapaciteten i Indre By samt overborgmesterens og teknik- og miljøborgmesterens svar.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter turismen og hverdagslivet på Christianshavn og på
baggrund af drøftelsen beslutter, om det skal tage temaet op med relevante interessenter.

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Afhænger af drøftelsen

 

Bilag

0. Wonderful Copenhagens turismeanalyse "10xcopenhagen" (ikke på papir):

https://10xcopenhagen.com/

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede turismen og hverdagslivet på Christianshavn. Der var følgende
bemærkninger i drøftelsen:

• I brevene til Indre By Lokaludvalg tager kommunen ikke stilling til
turisme-problematikkerne.

• Christianshavns Lokaludvalg bør samarbejde med Indre By Lokaludvalg om
turisme-temaet.

• I andre byer er der kommet restriktioner på turismen. Christianshavn er i farezonen.
• Flere værelser er på vej. Hotellerne bør spredes ud.
• Der skal ses på Wonderful Copenhagens markedsføring af København, som

overborgmesteren tilsyneladende bakker op om.
• Turismen i andre byer er på et andet niveau.
• Der skal være en balance mellem vækst i turismen på den ene side og økonomisk vækst

og arbejdspladser på den anden side.
• Hvis beboerne flytter ud af byen, vil der ikke være en by. Turisterne vil se livet mellem

husene.
• Turister på el-cykler og løbehjul er farlige.
• Spred turismen.
• Turisterne kan benytte den offentlige transport til centrum.
• Butikslivet er i stigende grad rettet mod turisterne og det hurtige besøg. Det har betydning

for hverdagslivet.
• Lokaludvalget bør gennemgå gældende lokalplaner for Christianshavn for at forebygge en

uønsket udvikling.
• Der er behov for at få præciseret serviceerhverv-begrebet.
• Hotellernes indtog i Indre By hænger sammen med udflytningen af universitetet.

København har mistet studenterliv og fået en anden form for byliv. Bykernen er død, indtil
turisterne kommer.

• Turisme-problematikken hænger sammen med ideen om bedre økonomisk fordeling,
bærdygtighed og bevaring af miljø. Fremfor at fastholde økonomisk vækst som en
målsætning, skal der være en målsætning om, at vækst ikke må ske på bekostning af
miljøet.
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2. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Poul Cohrt om at bemyndige ham til at kontakte Indre By
Lokaludvalg vedr. et samarbejde om turisme-temaet.

Bilag
1. Wonderful Copenhagens anbefalinger
2. Indre By Lokaludvalg om hotelkapacitet
3. Svar fra teknik- og miljøborgmesteren om hotelkapacitet
4. Notat fra Teknik- og Miljøforvaltningen om hotelprojekter
5. Svar fra overborgmesteren om hotelkapacitet
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

5.  Høringssvar om "Handlingsplan for vejstøj" (2019-0108208)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om
Handlingsplan for vejstøj 2018-2023.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger formanden til at sende et høringssvar til Teknik- og
Miljøforvaltningen om Handlingsplan for vejstøj 2018-2023, baseret på bemærkningerne i
løsningsafsnittet og baseret på de bemærkninger, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Støj fra vejtrafik er et miljøproblem og udgør en helbredsrisiko for de mennesker, som hver dag
udsættes for støjen. I Teknik- og Miljøforvaltningens vision Fællesskab København er målet, at
antallet af stærkt støjbelastede boliger over 68 dB skal være halveret inden udgangen af 2025. For at
nå målet, skal der gennemføres særlige støjreducerende foranstaltninger, som er beskrevet i
handlingsplanen.

Handlingsplan for Vejstøj 2018-2023 var i offentlig høring i foråret 2018 og blev sendt tilbage til
forvaltningen efter behandling i Borgerrepræsentationen den 23. august 2018 med et ønske om, ”at
forvaltningen vender tilbage med en opdateret handlingsplan, der bruger nedsættelse af benzin og
dieseltrafik som hovedredskabet til at nedbringe vejstøj.” Handlingsplan for Vejstøj 2018-2023 er nu
opdateret jævnfør Borgerrepræsentationens beslutning. Den er i offentlig høring på Bliv Hørt-portalen
frem til den 1. maj 2019.

Løsning

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen foreslår, at lokaludvalget gentager det høringssvar, som
blev fremsendt den 14. maj 2018 til den oprindelige handlingsplan, hvor lokaludvalget især ønsker at
understrege muligheden for at benytte hastighedsgrænsen på 30 km/timer som støjdæmpende
foranstaltning.

Derudover foreslår Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen, at lokaludvalget svarer, at de positive
resultater der er opnået ved overgang fra diesel til el som drivmiddel i busser udbredes i resten af
byen så hurtigt som muligt, og ligeledes tages i brug i havnerundfarten.
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Endelig foreslår Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen, at lokaludvalget svarer, at det gerne ser,
at der sættes ind mod støj fra motorcykler ved at eksisterende støjgrænser overholdes. Selvom støj
fra motorcykler er ”punktkilder,” er den pludselige og meget høje støj en væsentlig kilde til ubehag for
beboerne.

 

Miljøgruppen har følgende bemærkninger, som den ønsker med i høringssvaret: 

"En by støjer, og det er noget vi lægger mærke til, når vi tager ud på landet eller til ødegården i
Sverige. Men hvordan sætter vi en grænse for støjen?

Bilerne ud af byen hed vores gamle slogan eller Mobil uden Bil, for det ses tydeligt på støjkortet, at
det er ved hovedfærdselsårerne, at den er gruelig gal.

Afhjælpende foranstaltning, som Københavns Kommune bør sætte på budgettet straks, er
støjdæmpende belægning og især nedsat hastighed til 30 km/t i stedet for 50 km/t ved boligområder.

Amager Boulevard larmer unødigt meget, når man går tur på voldområdet (naturen).

Tilskud til 3-lags lydglas for boliger i de belastede områder.

Flere el-biler og kun el-busser på gaderne og flere el-både i kanalerne det hverken støjer eller møjer!

Støjende adfærd på kanalerne forplanter sig særligt over vand.

Københavns kommune må kræve, at Havnerundfarterne installer lydløse højtalersystemer i alle
bådene samt investerer i flere el-drevne både i fremtiden.

Afskaffelse af den larmende og forurenende påhængsmotor og dieselmotor på diverse lystbåde i
kanalerne på sigt.

Facadebeplantninger kan både rense luften og reducere støjen, så Københavns kommune må
udbrede, promovere og støtte dette på både kommunale og private facader."

 

Formanden foreslår, at lokaludvalget bemyndiger ham til at sende Teknik- og Miljøforvaltningen et
høringssvar baseret på ovenstående bemærkninger fra de to arbejdsgrupper.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Høringssvaret lægges på bliv hørt-portalen.
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Beslutning

1. Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jens B. Sørensen om, at høringssvaret skal indeholde et
forslag om, at målene for vejstøj bliver bindende.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jette Philipsen om, at høringssvaret skal indeholde en
bemærkning om, at lydglas ikke er en optimal løsning, da folk skal have mulighed for at åbne
deres vinduer, især om sommeren, uden at opleve generende vejstøj.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Frode Neergaard om, at høringssvaret skal indeholde et
forslag om, at der stilles krav til busselskaber og taxaselskaber om at benytte emissionsfrie og
støjsvage køretøjer.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Kirsten V. Andersen om, at høringssvaret skal indeholde en
bemærkning om, at vejstøjen fra Amager Boulevard er generende for beboere på
Christianshavn, hvorfor der bør lægges støjdæmpende asfalt på Amager Boulevard.

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at sende et høringssvar til Teknik- og
Miljøforvaltningen om Handlingsplan for vejstøj 2018-2023, baseret på bemærkningerne
lokaludvalgets høringssvar af 14. maj 2018 og baseret på de bemærkninger, der fremgår af
løsningsafsnittet,  samt baseret på ovennævnte tiltrådte forslag.

2. Lokaludvalget bad Miljøgruppen skrive et udkast til brev til kommunen med forslag om en
generel indsats mod det stigende støjniveau i byen, som lokaludvalget kan stilling til i et
kommende møde. Brevet skal bl.a. handle om støjen fra højtalerne i kanalrundfarterne, støjen
fra soundboxes på fartøjerne i kanalerne og på torvet mv., støj fra motorcykler og støj fra
events mm, samt fremhæve reglen i Strandparken på Islands Brygge om ingen musik efter kl.
22.  

 

 

 

Bilag
1. Handlingsplan for vejstøj
2. Vejstøjkort Christianshavn
3. Vejstøjkort Københavns Kommune
4. Borgerrepræsentationens beslutning 23. august 2018 vedr. Endelig vedtagelse af Handlingsplan
for Vejstøj 2018-2023
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

6.  Høringssvar om forslag til Københavns Kommuneplan 2019 (2019-0108251)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et høringssvar om forslag til Københavns Kommuneplan
2019.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvaret til Økonomiforvaltningen om forslag til
Københavns Kommuneplan 2019,  der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Økonomiforvaltningen har den 20. marts 2019 sendt forslag til Københavns Kommuneplan 2019 i
intern høring i lokaludvalgene med svarfrist den 14. maj 2019. Se forslaget til Københavns
Kommuneplan 2019 i bilaget.

I mødet den 27. marts 2019 orienterede Økonomiforvaltningen om forslaget. Lokaludvalget drøftede
på den baggrund forslaget. Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• De to første kapitler er visionære og gode, men de hænger ikke sammen med kapitel tre, hvor
de enkelte bydele bliver beskrevet. Her går fusen af ballonen og det er ærgerligt. Hvor er det
visionære?

• Tilfredshed med det der står om Nyholm i forslaget til kommuneplan, men brugen af ordet
"helhedsplan" i forbindelse med udviklingen af Nyholm er misvisende. I Forsvarsforliget står,
der at man vil udarbejde en helhedsplan for Nyholms fredede bygninger. Det vil i praksis sige
en del af øen, og altså ikke hele området.

• Betyder ”modernisering af plejeboliger” nye plejeboliger? Christianshavn har ingen plejeboliger
at modernisere.

• Indre By og Christianshavn er behandlet ud fra et samlet datagrundlag. De fakta, som er
angivet i Kommuneplanforslagets afsnit om Indre By, er genbrugt i afsnittet om Christianshavn.
Fakta for Christianshavn skal med i kommuneplanforslaget. da data om bydelen ellers er
misvisende.

• Kommuneplanforslaget fokuserer meget på at bygge nyt –men hvad med det eksisterende?
Der stå mange tomme bygninger og tomme erhvervslejemål rundt omkring i byen. Sidstnævnte
kunne konverteres til boliger.
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• Mange ældre sidder i store lejligheder, da de på grund af boligpriserne ikke har rå til at flytte.
De store lejligheder, de har haft i flere årtier, er billigere at sidde i, end hvis de skulle flytte og
sidde i noget mindre. Det betyder, at de bruger enkelte rum i deres lejlighed, mens resten stå
hen. Kommunen kunne indlede et projekt med fx hjemmehjælpere for at afdække omfanget af
den form for ”ubrugt” boligmasse.

• Kommunen skal blive bedre til at udnytte den eksisterende boligmasse, samt indgået
samarbejde med staten om at lave huslejereguleringer.

• Almene boliger er næppe den billigste boligtype i København.

• Der burde være en skrappere bopælspligt, da der er mange ”sommerferie”-lejligheder. Det
presser boligpriserne i vejret.

• Stemningen i kommuneplanforslaget bærer præg af stemningen på Rådhuset lige nu.

• Tilvæksten på de 10.000 ekstra borgere i København om året bør stoppes.

• Kommunen bør udskrive en arkitektkonkurrence om bygnings-alternativer til højhuse. Det er
muligt at lave byfortætning på andre måder end ved at bygge i højden. Der mangler et afsnit i
kommuneplanforslaget med regler for højhusbyggeri.

• Kommunen bør bygge fleksible boliger.

• Der mangler et afsnit om lys i kommuneplanforslaget. Nybyggerierne og højhuse dræber lyset i
byen. Det har betydning for boligernes kvalitet og sanitet.

• Parkeringsnormerne i kommuneplanforslaget bør laves om, så der kommer færre biler. Vi skal
have bilfri bydele. Planlægningen af parkeringspladser bør have mindre betydning.

• Vi har brug for trafikløsninger i udviklingsområder som Refshaleøen i samme takt, som
områderne tages i brug.

Lokaludvalget bemyndigede i mødet den 27. marts 2019 arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn til at
udarbejde et udkast til et høringssvar til behandling i lokaludvalgsmødet den 24. april 2019.
Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn samler op på input fra andre arbejdsgrupper under
lokaludvalget. De andre arbejdsgrupper fik frist den 15. april 2019.

Løsning

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen foreslår følgende høringssvar til Økonomiforvaltningen,
idet Økonomiforvaltningen har bedt om, at svaret leveres i et skema:

Generelle bemærkninger:

Kapitel Afsnit og
sidetal

Bemærkning
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3. kap 50 og 52 Data for Christianshavn og Indre By er slået
sammen i et tal, f.eks. behov frem mod 2030.
Det gør det meget vanskeligt at læse, og
vanskeligt at reagere på.

2. kap 37 højre
spalte

Det bør undersøges om der er mulighed for at
omdanne flere erhvervsbygninger til boliger.

2. kap 37 højre
spalte

Det bør undersøges hvor meget ekstra
boligkapacitet der er i en ændret
huslejeregulering. Der skal være mulighed for
at især enlige ældre ikke skal stige i husleje
hvis de flytter til er mindre bolig, tvært imod.

2.kap 37 højre
spalte

Københavns kommune skal sikres at kunne
påbyde bopælspligt i alt nybyggeri.

2. kap 38 venstre
spalte,
nederst

Nye bydele og boligområder skyder op, og for
at skabe en voksende og inkluderende
hovedstad, er det nu vi skal tænke mindre
specialforretninger og håndværkervirksomheder
ind i udbygningen

2. kap 37 højre
spalte

Københavns kommune udvikler, i en
konkurrence, en bygningsstruktur der kan
erstatte højhuse, så vi kan bevare byens
kendetegn i videst mulig omfang.

2. kap 37 højre
spalte afsnit
4

Københavns kommune udskriver en
konkurrence om udvikling af fleksible boliger
der kan tilpasse det behov man har gennem
livet.

2 kap 38 højre
spalte

Reduktionen af antallet af P-pladser ved
nybyggeri er en rigtig vej at gå for at øge
antallet af personture med cykel og kollektiv
trafik

2. kap 37 venstre
spalte afsnit
3

Udviklingen af boliger skal ske i samarbejde
med udviklingen af infrastruktur, så især
trafikforholdene er løst når boligerne bygges.

 

 

 

 

 

 

 

Side 18



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Konkrete bemærkninger til kapitel 3:

 

Afsnit og
sidetal

Gengivelse af oprindelig
tekst

Forslag til ændret tekst
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Side 50
Midterste
spalte

En ny helhedsplan for
Nyholm. Den i
forsvarsforliget fra 2018
omtalte helhedsplan
omfatter alene de fredede
bygninger.

Forsvarsministeriet,
Kulturministeriet og Københavns
Kommune bør arbejde sammen om
hele øens fremtid, i en åben proces
som inddrager offentligheden.
Parterne bør i fællesskab udskrive
en international idékonkurrence om
at skabe en helhedsplan for hele
Nyholm. Planen for
arealanvendelsen på Nyholm burde
være udarbejdet i 2022.
Udviklingen af Nyholm bør
planlægges i lyset af den
kommende udvikling på
Refshaleøen og Lynetteholmen
 

51   Der er kun indikeret væsentlige
rammeændringer på Bodenhoffs
Plads, hvor tagetagen tænkes
indrettet som lejligheder. Derudover
er der ikke ind tænkt
rammeændringer i KP19 på
Christianshavn
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Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg ønsker følgende med i høringssvaret:

"Kommunen bygger konstant nye boliger, stor set uden hensyntagen til kvaliteten af disse, ofte
bygges der for højt og for tæt. Således at der til mange boliger ikke er tænkt på lys og luft.

Der bygges for få ældreboliger i København, til trods for at der i Københavns kommune bliver flere og
flere ældre. Bl.a. til denne gruppe kunne man også påtænke at bygge Sundhedshuse i alle bydele
tillige med at der mangler plejecentre i visse bydele.

Et stort problem for københavnere er at der bygges for få almennyttige boliger og at de måske i
stedet, mod deres vilje, må flytte fra kommunen, i stedet ser det ud til at kommunen prioriterer boliger
overalt i kommunen for de ” rige” hvor der ikke er bopælspligt.

Der mangler i høj grad eksperimentelle boligformer, f.eks. ”olle-kolle”, opgangs fællesskaber, boliger
hvor flere familier kan have bofællesskaber. Til slut så er det meget sjældent borgerne inddrages i
boligbyggerier."

 

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge ønsker følgende tilføjet til side 16:  

"Vi ser desværre en udvikling i København hvor der på bygherres præmisser bygges meget i højden,
hvilket efter hvor mening har store konsekvenser for nuværende og kommende beboere m.h.t.
skyggepåvirkninger og vindproblemer.

Vi mener kommunen giver for mange dispensationer for nuværende og kommende byggeplaner,
med øgede bebyggelsesprocenter, der stor set kun er til gavn for bygherren og ikke beboerne.

Derfor skal der nedfældes rammer for fremtidige byggerier i København m.h.t arkitektur, byggeriets
kvalitet og faste rammer for byggeriers højde. Herudover skal der til hvert byggeri. udskrives en
arkitektkonkurrence, hvor kravet er at Kommunens regler overholdes."

 

Formanden foreslår, at lokaludvalget godkender arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnens forslag til
høringssvar, idet formanden vil indføje bemærkningerne fra arbejdsgruppen Sociale Forhold,
Sundhed og Omsorg og arbejdsgruppen Kultur, Skole, Børn og Unge i høringssvaret.

 

Side 21



Økonomi

Intet.

Videre Proces

Sekretariatet sender høringssvaret til Økonomiforvaltningen.

Efter den interne høring vil Økonomiforvaltningen udarbejde en hvidbog, der behandler
høringssvarene med forvaltningens bemærkning til ændringsforslag. Herefter revideres forslaget til
kommuneplanen, som vil blive behandlet i Økonomiudvalget den 13. august og i
Borgerrepræsentationen den 22. august 2019, inden den sendes i offentlig høring.

Beslutning
Lokaludvalget godkendte et forslag fra Sven Erik Brockdorff om at se bort fra bemærkningerne fra
arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge, der fremgår af løsningsafsnittet, da de er
indeholdt i bemærkningerne fra arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Kirsten V. Andersen om, at lokaludvalget i høringssvaret
tilkendegiver, at der skal stoppes for fortsat udvidelse af hovedstaden.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Poul Nielsen om, at lokaludvalget i høringssvaret
tilkendegiver, at der ikke bør bygges højt og at byen bør se ud som nu.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Poul Cohrt om, at lokaludvalget i høringssvaret tilkendegiver,
at det har noteret sig en tendens på det seneste til en negativ befolkningsvækst.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jane Lytthans om, at den af arbejdsgruppen Byplan, Trafik og
Havn foreslåede bemærkning til 2. kapitel, side 37, venstre spalte, afsnit 3 suppleres med
bemærkninger om, at trafikforholdene skal løses med offentlig transport, fx i form af små busser,
gerne vinkebusser, hvilket især er brugbart i mindre tilgængelige områder på Christianshavn, bl.a. på
Refshalevej.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jane Lytthans om, at lokaludvalget i høringssvaret
tilkendegiver, at kommunen skal værdsætte byens grønne og blå områder.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Hanne Tang om, at der til den af arbejdsgruppen Byplan,
Trafik og Havn foreslåede bemærkning til 2. kapitel, side 37, højre spalte, afsnit 4 tilføjes "...herunder
ældreboliger osv.".

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Frode Neergaard om, at lokaludvalget i høringssvaret spørger,
om den forventede befolkningsudvikling er hensigtsmæssig.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Poul Cohrt om, at lokaludvalget i høringssvaret tilkendegiver,
at det skal overvejes, om befolkningsudviklingen bør stimuleres.
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Lokaludvalget godkendte et forslag fra Tage Henningsen om, at lokaludvalget i høringssvaret
tilkendegiver, at højhuse i København er et kulturproblem.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Poul Cohrt og Jens B. Sørensen om, at lokaludvalget
vedrørende højhuse henviser til bemærkningen øverst på side 27 i kommuneplanforslaget.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Tage Henningsen om, at lokaludvalget i høringssvaret
tilkendegiver, at det er et positivt signal, at højhuse ikke indgår i planen om Lynetteholmen.

Lokaludvalget godkendte et forslag fra Jens B. Sørensen om, at lokaludvalget i høringssvaret
tilkendegiver, at det har noteret sig, at bortset fra i bydelsopslaget omtales Christianshavn ikke i
udkastet til kommuneplanforslaget.

 

Lokaludvalget godkendte, at det af arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn foreslåede
høringssvar, de ovennævnte godkendte forslag og bemærkningerne fra arbejdsgruppen Sociale
Forhold, Sundhed og Omsorg, der fremgår af løsningsafsnittet, samt bemærkningerne fra
lokaludvalgets møde den 27. marts 2019, der fremgår af afsnittet "Problemstilling", udgør
lokaludvalgets til Økonomiforvaltningen om forslag til Københavns Kommuneplan 2019.

 

Lokaludvalget bemyndigede formanden til sammen med sekretariatet at formulere høringssvaret på
bagrund af ovennævnte beslutning.

Bilag
1. Høringsbrev
2. Skabelon til høringssvar
3. Forslag til Københavns Kommuneplan 2019 - Verdensby med ansvar
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

7.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2019-0108539)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. Christianshavns Lokaludvalg tager orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning - se
bilaget.

Problemstilling

Flere arbejdsgrupper mv. har haft møde siden det seneste lokaludvalgsmøde. Mødereferater ses i
bilaget.

Løsning

Faste arbejdsgrupper jf. lokaludvalgets forretningsorden

• Forretningsudvalget

• Byplan, Trafik og Havnen

• inkl. Nyholm-gruppen

• Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

• Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Andre faste arbejdsgrupper

• Miljøgruppen

• inkl. Genbrugsgruppen

• INFO/Event-gruppen

• Torvegruppen

• Papirøen-gruppen
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Repræsentation i andre fora

• Hal Cs brugergruppe

• Torvenetværket

• Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. mødes med jævne mellemrum.

 

Beslutning

Til mødet forelå referatet af de seneste møder i Nyholmgruppen og Miljøgruppen. 

Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Sven Erik Brockdorff oplyste, at arbejdsgruppen har undersøgt status på hjertestartere på
Christianshavn og vil gå videre med det forhold, at ældre kan have problemer med at finde og
betjene hjertestarterne. Der vil blive skrevet i Christianshavneren om det.

Christianshavns Lokaludvalg tog orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Bilag
Referater
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

8.  B-sag: Det Blå Råd (2019-0108378)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte at søge optagelse i Det Blå Råd, som skal rådgive By &
Havn i udviklingen af havnen så alle brugeres perspektiver kommer med.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg søger optagelse i Det Blå Råd, som skal rådgive By & Havn i
udviklingen af havnen så alle brugeres perspektiver kommer med.

2. at Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger ham til at opfordre formændene for Østerbro
Lokaludvalg, Indre By Lokaludvalg, Vesterbro Lokaludvalg, Kongens Enghave Lokaludvalg,
Valby Lokaludvalg, Amager Vest Lokaludvalg og Amager Øst Lokaludvalg til at foreslå deres
lokaludvalg at søge optagelse i Det Blå Råd.

Problemstilling

Følgende fremgår af "Det Blå Byrum", som er By & Havns strategi fra december 2018 for
Københavns rekreative havn:

"Dialog og samarbejde - vi tager brugerne med på råd

Det blå råd er et samarbejdsforum for havnens brugere. I rådet vil indgå repræsentanter fra klubber,
foreninger, kommercielle og kulturelle aktører m.m.

Det blå råd skal rådgive By & Havn i udviklingen af havnen, så alle brugeres perspektiver kommer
med.

Rådet skal mødes flere gange om året og kan bl.a. nedsætte arbejdsgrupper, der fokuserer på
udvalgte temaer, såsom den gode havnekultur, nye aktiviteter på vandet, initiativer til fremme af
tryghed mm."

I sit møde den 27. marts 2019 drøftede lokaludvalget status på udviklingsplan for rekreativ
anvendelse af havnen, herunder strategien "Det Blå Byrum".

 

Løsning
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Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havnen har den 16. april 2019 drøftet "Det Blå Byrum". Fra
referatet: "Der blev på mødet besluttet at enten lokaludvalget eller en kreds af lokaludvalg søger
optagelse i det blå råd, som By & Havn planlægger at nedsætte. Svend Aage Schiermacher vil gerne
deltage for  Christianshavns Lokaludvalg, såfremt det ønskes. Det skal besluttes hvordan
samarbejdet med de øvrige lokaludvalg skal foregå."

Formanden mener, at beboerne langs havnen skal repræsenteres i Det Blå Råd, så deres interesser
varetages, når By & Havn skal rådgives om udvikling af havnen.

Formanden foreslår derfor, at Christianshavns Lokaludvalg søger optagelse i Det Blå Råd.

Hvis lokaludvalget godkender forslaget, vil han skrive til By & Havn om ønsket og samtidig opfordre
formændene for Østerbro Lokaludvalg, Indre By Lokaludvalg, Vesterbro Lokaludvalg, Kongens
Enghave Lokaludvalg, Valby Lokaludvalg, Amager Vest Lokaludvalg og Amager Øst Lokaludvalg til
at foreslå deres lokaludvalg at fremsætte samme ønske over for By & Havn.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at søge optagelse i Det Blå Råd, som skal rådgive By & Havn i
udviklingen af havnen, så alle brugeres perspektiver kommer med.

2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at opfordre formændene for Østerbro Lokaludvalg,
Indre By Lokaludvalg, Vesterbro Lokaludvalg, Kongens Enghave Lokaludvalg, Valby
Lokaludvalg, Amager Vest Lokaludvalg og Amager Øst Lokaludvalg til at foreslå deres
lokaludvalg at søge optagelse i Det Blå Råd.

Bilag
1. By og Havns strategi for Københavns rekreative havn
2. By og Havns strategi - fyrtårnsprojekter
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

9.  B-sag: Plejecenter i Strandgade 29 (2019-0108488)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte at foreslå Sundheds- og Omsorgsudvalget og
Økonomiudvalget at undersøge muligheden for at købe statens bygning i Strandgade 29 til brug for
et plejecenter.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter at foreslå Sundheds- og Omsorgsudvalget og
Økonomiudvalget at undersøge muligheden for at købe statens bygning i Strandgade 29 til brug
for et plejecenter.

Problemstilling

Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg og en repræsentant for borgergruppen
Plejehjem Nu drøftede i sit møde den 25. marts 2019, hvordan ønsket om et plejecenter kan
fremmes.

Fra referatet:
"Kommunen har givet tilsagn om at der etableres plejecenter i alle bydele, men intet er sket på
Christianshavn. Kommunen siger at de leder efter tomme grunde. Herudover har de appelleret til
sociale boligselskaber om at finde passende faciliteter, men der er ikke sket noget på dette område.

Udvalget (=Plejehjem Nu-gruppen) har peget på en tom bygning i Strandgade 29, som er eget af
staten. Bygningen har stået tom i flere år. Der er 8000 m2 og et plejecenter skal som minimum bruge
4000m2. Men så kan resten benyttes til yderligere faciliteter for bydelens ældre.

Udvalget (=Plejehjem Nu-gruppen) har skrevet brev til ældreminister Thyra Frank, som ikke ønskede
at bidrage med nogen form for hjælp. Hun sendte udvalgets henvendelse videre til Bygnings- og
Boligminister Ole Birk Olesen, som har svaret at bygningen er ved at blive renoveret, til trods for at
der ikke er foregået nogle aktiviteter i de sidste par år.

De (=Plejehjem Nu-gruppen) har bedt om et møde med Sundhedsborgmesteren og det er aftalt til
den 3.4. hvor der er afsat 20 min. Her vil de forsøge at få hende til at få hende til at fastholde et
plejecenter på Christianshavn og anbefale hende til en dialog med staten om den tomme bygning.
Der er tomme bygninger i København da jobcentrene skal sammenlægges og disse kunne måske
indgå i en form for byttehandel.
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Arbejdsgruppen Sociale forhold, Sundhed og Omsorg støtte op om at man arbejdede for Strandgade
29. De øvrige bygninger der kunne være i spil, både er dyrere og meget besværlige at ombygge til
plejecenter.

Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg vil hvis det er muligt anbefale at Lokaludvalget
sender åbent brev til samtlige politikere i BR om behovet for et plejecenter på Christianshavn og vi
har bygningen. Herudover afvente når sagen evt. behandles i udvalget evt. bede om foretræde."

Løsning

Formanden foreslår, at han bliver bemyndiget til at foreslå Sundheds- og Omsorgsudvalget og
Økonomiudvalget at undersøge muligheden for at købe statens bygning i Strandgade 29 til brug for
et plejecenter.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt indstillingen skriver formanden til Sundheds- og Omsorgsudvalget.
og Økonomiudvalget

Plejehjem Nu-gruppen påtænker at holde et borgermøde i maj 2019 om behovet for et plejecenter på
Christianshavn.

 

Beslutning

Lokaludvalget besluttede at foreslå Sundheds- og Omsorgsudvalget og Økonomiudvalget at
undersøge muligheden for at købe statens bygning i Strandgade 29 til brug for et plejecenter.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

10.  B-sag: Ændring af årsplan for det lokale miljøarbejde 2019-2020 (2019-0103866)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende ændring af årsplan for det lokale miljøarbejde
2019-2020, idet det i  ”Rapport om målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i
Indre By” er anbefalet at foretage yderligere undersøgelser sammen med studerende.

I fortsættelse her af skal lokaludvalget godkende et oplæg til projekt, som gennemføres for Miljøpunkt
Indre By & Christianshavn af studerende fra Worcester Polytechnic Institute. Viden indsamlet i
projektet forventes at kunne gavne også på Christianshavn, bl.a. på Prinsessegade. 

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender, at  indsatsen "1.2.2. Debatter og formidling om
luftforurening" i årsplan 2019-2020 for det lokale miljøarbejde ændres, jf. løsningsafsnittet.
   

2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender oplægget til projektet "Alternative technologies and
instruments for cleaner air in Copenhagen", der ses bilaget. Projektet gennemføres for
Miljøpunkt Indre By & Christianshavn af studerende fra Worcester Polytechnic Institute.

Indre By Lokaludvalg godkendte indstillingen i sit møde den 11. april 2019.

Problemstilling

Årsplan 2019-20 for det lokale miljøarbejde

I den gældende årsplan 2019-20 for det lokale miljøarbejde står der om indsatsen "1.2.2. Debatter og
formidling om luftforurening":

"Succeskriterier:

• Indsamling af materiale om luftforureningen og kilder til forureningen i byen, herunder nyeste
viden om CO2-neutral transport og forureningens betydning for sundhed (2 uger)

• Luftmålinger på tre lokaliteter: Ved turistbussernes holdeplads i Indre By (kilde, bustrafik), ved
Nørreport (kilde, togtrafik) og ved institutioner (søerne og Prinsessegade) (kilder, vejtrafik).(2
uger)

• Bearbejde resultater af målinger og formidle resultater (3-4 uger)
• Invitere til film/debatmøde, politikere fra forskellige partier, fagfolk, interesseorganisationer,

lokaludvalg, borgere og erhverv (2 uger)
• Udarbejde 1-2 høringssvar på eventuelle planer og regulativer inden for området (1-2 uger)
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Periode: Indsamling af data fra maj til september. Debatmøde i 4. kvartal.

Projektledelse/kompetencer: Miljøpunktet, Marianne Spang Bech, studerende

Ressourcer/økonomi: Måling og rapportering ved studerende og frivillige. 10-12 uger pr. år.

Interessenter/netværk/partnerskaber: Indre By Lokaludvalg, Christianshavns Lokaludvalg,
Miljøgruppen Chr., Københavns Kommune, Ung Energi, Det Økologiske Råd, KU/universiteter,
Copenhagen Solutionslab m.fl."

For  at  sikre  en  målrettet  indsats,  i  tråd  med  anbefalingerne  i  ”Rapport  om  målinger  af
ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i Indre By”,  som Indre By Lokaludvalg tiltrådte i sit
møde den 14. marts 2019, foreslås årsplanen tilrettet.

Med det  i  gangsatte  projekt  og  samarbejde  mellem  Google  og  Københavns  Kommune,  hvor  der  i
gadeplan  indsamles  luftforureningsdata  i  byen,  bliver  der  nu  også  indsamlet  data  om  ultrafine
partikler.  Miljøpunktet blev inden jul  inviteret med i  følgegruppen til  projektet.  Yderligere information
fremgår af ”Rapport om målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i Indre By”.

Der  er,  siden  rapporten  blev  forelagt  i  Indre  By  Lokaludvalg  første  gang  i  februar  2019,  udsendt
vedlagte pressemeddelelse fra den Europæiske Revisions Ret.Den omtaler, at selv om de kan se, at
lovgivningen om køretøjsemissioner har virket, er der fortsat udfordringer. Se bilaget.

Yderligere undersøgelser sammen med studerende fra Worcester Polytechnic Institute

Det er i ”Rapport om målinger af ultrafine-partikler (PM 0,1) på udvalgte lokaliteter i Indre By”,.  som
Indre By Lokaludvalg tiltrådte i sit møde den 14. marts 2019, anbefalet at foretage yderligere
undersøgelser sammen med studerende. Det er muligt allerede i august-september 2019 at få et
hold studerende fra Worcester Polytechnic Institute (WPI) til at foretage de yderligere undersøgelser.

 

Løsning

Ændring i årsplan 2019-20 for det lokale miljøarbejde

Med den foreslåede ændring i årsplan 2019-20 for det lokale miljøarbejde, som ses nedenfor, sættes
der særligt fokus på turistbusser, taxaer og hop-on-hop-off busser, og mindre fokus på målinger på
udvalgte vejstrækninger og institutioner.

Formanden  foreslår,  at  lokaludvalget  godkender,  at  indsatsen  "1.2.2.  Debatter  og  formidling  om
luftforurening" i årsplan 2019-2020 for det lokale miljøarbejde ændres (ændring markeret med gult):

"Succeskriterier:

• I samarbejde med studerende Indsamle materiale om kilder til forureningen i byen, med særligt
fokus på taxaer, turistbusser og hop-on-hop-of busser, teknologiske muligheder for
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forebyggelse og nyeste viden om CO2-neutral transport og forureningens betydning for
sundhed (4 uger)

• Luftmålinger på tre lokaliteter: Ved turistbussernes holdeplads i Indre By (kilde, bustrafik), ved
Nørreport (kilde, togtrafik) og ved taxaholdepladser i Indre By (kilder, Taxaer).(1-2 uger)

• Bearbejde resultater af målinger og formidle resultater sammen med studerende  (2 uger)
• Invitere til film/debatmøde, politikere fra forskellige partier, fagfolk, interesseorganisationer,

lokaludvalg, borgere og erhverv (2 uger)
• Udarbejde oplæg til tiltag for renere luft i København (1-2 uger)

Periode: Indsamling af data fra maj til september. Debatmøde i 4. kvartal.

Projektledelse/kompetencer: Miljøpunktet, Marianne Spang Bech, studerende fra bl.a. WPI

Ressourcer/økonomi: Måling og rapportering ved WPI studerende og frivillige. 10-12 uger pr. år.

Interessenter/netværk/partnerskaber: Indre By Lokaludvalg, Christianshavns Lokaludvalg,
Miljøgruppen Chr., Københavns Kommune, Ung Energi, Det Økologiske Råd, KU/universiteter,
Copenhagen Solutionslab, studerende fra WPI  m.fl.

 

Projektet "Alternative technologies and instruments for cleaner air in Copenhagen"

I bilaget ses oplægget til projektet "Alternative technologies and instruments for cleaner air in
Copenhagen", som gennemføres for Miljøpunkt Indre By & Christianshavn af studerende fra
Worcester Polytechnic Institute.

Projektet tager udgangspunkt i, at partikelforurening forårsaget af tunge dieselkøretøjer er et stort
fokusområde i København. Med ændringen af miljøbeskyttelsesloven i 2007 blev der indført en
miljøzone i kommunen for tunge køretøjer, men ikke for dieselbiler generelt. Dette vil kræve en
ændring i loven. 

Inden en proces om en mulig ændring af miljølovgivningen indledes, ønsker Miljøpunktet at fokusere
på dels forureningen i Indre By forårsaget af busser og taxier, dels alternative teknologier og
alternative regler. Dette kræver dokumentation for forureningsniveauer, kvalitative data og viden om
og indvirkning på sundheden fra ultrafine partikler (PM 0,1) osv.

Det er Miljøpunktets overbevisning, at man kan komme langt på frivilligt grundlag og i samarbejde
med relevante partnere. Det kræver, at man involverer vigtige interessenter tidligt i processen,
herunder kommunen, bus- og taxiselskaberne, politiet osv. Disse aktører / interessenter har viden og
erfaring, der kan bruges, når vi skal finde "nye måder" og løsninger, uanset om dette kræver en
tilpasning af eksisterende lovgivning eller en ny lovgivningsproces.

Projektet baseres på følgende spørgsmål:

1. Hvad er mulighederne for at stille krav til busser, taxier og turistbusser, der kører og parkerer i
særlige områder i den indre by, herunder tomgang?
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2. Hvad er kravene til målemetoder for additiverne i diesel, måleinstrumenter, analyser og
data?

3. Findes der metoder til og muligheder for at kontrollere og vedligeholde partikelfiltre (for at fjerne
ultrafine partikler). Alternativt, hvilke teknologer og forslag til ændret adfærd kan mindske
påvirkning af de bløde trafikanter, når køretøjerne holder i tomgang eller kører i Indre By?

4. Der er flere steder, hvor taxier og turistbusser holder i tomgang, sommer og vinter, men hvor
mange ville faktisk kunne slukke for motoren?

5. Hvordan kontrollerer politiet tomgangskørsel?
6. Hvor mange turistbusser og taxier har påmonteret partikelfiltre og vedligeholder deres filtre

kontinuerligt?

Viden indsamlet i projektet i Indre By, hvor bl.a. koncentrationen af holdepladser for turistbusser og
taxaer er størst, forventes at kunne gavne også på Christianshavn, bl.a. på Prinsessegade. 

Økonomi

I 2019 støtter Københavns Kommune det lokale miljøarbejde med 696.300 kr. Indre By Lokaludvalg
støtter det med 680.000 kr., mens Christianshavns Lokaludvalg støtter det med 100.000 kr.

Videre proces

Det foreslåede succeskriterium ”Udarbejde oplæg til tiltag for renere luft i København (1-2 uger)”
hidrører fra Indre By Lokaludvalg og skal tiltrædes af bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By &
Christianshavn.  

Worcester Polytechnic Institute har bekræftet, at et hold studerende gerne vil arbejde med projektet i
august og september 2019. De ønsker at starte med indsamling af viden og baggrundsdata allerede
nu og ventes at komme til København i 7 uger i august og september 2019. 

Beslutning
 

1. Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Mogens Holm om, at lokaludvalget opfordrer Miljøpunkt
Indre By & Christianshavn til at undersøge forureningen fra havnebusserne og
kanalrundfarterne.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Frode Neergaard om, at lokaludvalget opfordrer Miljøpunkt
Indre By & Christianshavn til at undersøge forureningen fra krydstogtskibene.

2. Lokaludvalget godkendte, at  indsatsen "1.2.2. Debatter og formidling om luftforurening" i
årsplan 2019-2020 for det lokale miljøarbejde ændres, jf. løsningsafsnittet.
   

3. Lokaludvalget godkendte oplægget til projektet "Alternative technologies and instruments for
cleaner air in Copenhagen", der ses bilaget. Projektet gennemføres for Miljøpunkt Indre By &
Christianshavn af studerende fra Worcester Polytechnic Institute.
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Protokolbemærkning fra Poul Nielsen: "Det lokale miljøarbejde skal hjemtages til Københavns
Kommune."

Protokolbemærkning fra Tage Henningsen: "Det er manglende proportionssans, når man vil
undersøge forureningen fra trafikken fremfor forureningen fra brændefyring. Fyring fra brændeovne
forurener mere end trafikken. Man fokuserer forkert."

Bilag
1. Målinger af ultrafine partikler på udvalgte lokaliteter i Indre By 2018
2. Partikelmåling - samlede resultater af målinger i Indre By 2018 (ikke på papir)
3. WPI Project om cleaner air i the Inner City of Copenhagen Aug-okt 2019
4. WPI Project Center Timeline (ikke på papir)
5. Årsplan 2019-2020 for det lokale miljøarbejde (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

11.  B-sag: Puljeansøgninger, april 2019 (2019-0089665)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage stilling til seks puljeansøgninger.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. At Christianshavns Lokaludvalg giver Foreningen Kulturbroen Folkloric afslag på en ansøgning
om 6.000 kr. til "Afrikansk dans og musik for børn" én dag i juni og én dag i august 2019 på
banerne ved Hal C. Afslaget begrundes med, at  lokaludvalget ønsker at styrke
mangfoldigheden på Christianshavn og derfor i udgangspunktet kun yder støtte til aktiviteter,
der ikke tidligere har modtaget støtte fra lokaludvalget. 

2. At Christianshavns Lokaludvalg giver CC STUDIO / Copenhagen Contemporary tilsagn om
8.000 kr. til Art Bar for børn den 26. maj 2019 under Art Week. Lokaludvalget støtter ikke med
det ansøgte beløb på 16.000 kr., fordi det ønsker at sprede anvendelse af sine midler.

3. At Christianshavns Lokaludvalg giver Christiania Sports Club afslag på en ansøgning om
30.000 kr. til afholdelse af DM i 3-mod-3 streetfodbold i Den Grå Hal den 27. juli 2019. Afslaget
begrundes med, at lokaludvalget vurderer, at arrangementet ikke er bydelsrelateret.
Lokaludvalget opfordrer ansøger til at søge støtte i relevante puljer, fx en af kommunens puljer
https://www.kk.dk/indhold/kultur-og-projektstoette.

4. At Christianshavns Lokaludvalg giver Øveforeningen ”EKHO EKHO” afslag på en ansøgning
om 31.000 kr. til  indretning af produktionsøvelokale med variabel akustik. Afslaget begrundes
med, dels at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter og dels med at
lokaludvalget ønsker at styrke mangfoldigheden på Christianshavn og derfor i udgangspunktet
kun yder støtte til aktiviteter, der ikke tidligere har modtaget støtte fra lokaludvalget. 

5. At Christianshavns Lokaludvalg giver Copenhagen Photo Festival, Broens Gadekøkken,
Kulturtårnet og Refshaleøens Ejendomsselskab tilsagn om 9.500 kr. til Copenhagen Photo
Festivals jubilæumsaktiviteter den 6.-16. juni 2019 på Refshaleøen, på Den Grønlandske
Handels Plads og i Kulturtårnet på Knippelsbro. Støtten øremærkes til annoncering/PR og
tryk/materialer jf. ansøgerens budget. Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på
32.000 kr., fordi det ønsker at sprede anvendelsen af sine midler.

6. At Christianshavns Lokaludvalg giver Plejehjem NU-gruppen tilsagn om 9.500 kr. til et
borgermøde maj om nødvendigheden af et lokalt placeret plejehjem på Christianshavn.
Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på 15.000 kr., fordi det ikke ønsker at give
støtte til udgiften "Ekstern løn/honorar" jf. ansøgerens budget.
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Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget seks puljeansøgninger.

 

Løsning

1. Afrikansk dans og musik for børn

Foreningen Kulturbroen Folkloric søger om 6.000 kr. til arrangementet "Afrikansk dans og musik for
børn" én dag i juni og én dag i august 2019 på banerne ved Hal C.

Formålet med arrangementet er at danse synge og spille med børn og få dem begejstrede og glade
for det, og få lyst til mere dans sang og musik. Alle får dansebælter på, og så danses der, og man
synger og spiller på rytmeinstrumenter.

Kl. 10-10.50 er der et arrangement for børn i vuggestuealderen og kl 11-12 er der et for
børnehavebørn og skolebørn. Alle inviteres: Private, dagplejemødre, institutionerne og skolerne på
Christianshavn. Det er gratis at deltage. 

Udgiftsbudgettet er på 6.000 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til ekstern løn/honorarer.

Sekretariatets bemærkning

Det fremgår af lokaludvalgets retningslinjer for støtte, at lokaludvalget ønsker at styrke
mangfoldigheden på Christianshavn og derfor kun yder støtte til aktiviteter, der ikke tidligere har
modtaget støtte fra lokaludvalget. Lokaludvalget har tidligere givet Foreningen Kulturbroen Folkloric
støtte til lignende arrangementer. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for, at
lokaludvalget støtter arrangementet.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

Foreningen Kulturbroen Folkloric ansøger Lokaludvalget om kr. 6.000,00 til Afrikansk dans og musik
for børn. Evt. Støtte fra Lokaludvalget vil gå til løn/honorar. Udvalget har tidligere givet støtte til
tilsvarende ansøgninger og jf. Lokaludvalgets retningslinjer ønsker vi at styrke mangfoldigheden og
kan derfor ikke støtte tidligere ansøgere der har fået støtte. Derfor anbefaler udvalget at afslå denne
ansøgning. Herudover en opfordring til sekretariatet om  at oplyse ansøgere om vores retningslinjer,
for at undgå gentagne ansøgninger.

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg meddeler afslag til Foreningen Kulturbroen Folkloric  på en
ansøgning om 6.000 kr. til "Afrikansk dans og musik for børn" én dag i juni og én dag i august 2019
på banerne ved Hal C. Afslaget begrundes med, at  lokaludvalget ønsker at styrke mangfoldigheden
på Christianshavn og derfor i udgangspunktet kun yder støtte til aktiviteter, der ikke tidligere har
modtaget støtte fra lokaludvalget.
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2. Art Bar for børn

CC STUDIO / Copenhagen Contemporary søger om 16.000 kr. til Art Bar for børn den 26. maj 2019
under Art Week. Tre spændende værksteder og en bar popper op - med fokus på kunst, natur og
krop! Formålet med arrangementet er at skabe en meningsfuld oplevelse for børnefamilier på
Christianshavn med kunst og børnene i fokus.

Art Bar for børn er planlagt og udviklet i samarbejde med børnene selv. Derfor begynder projektet
med et forberedelsesforløb, hvor børn fra en 5. klasse i lokalområdet, CC’s værter og en formidler
forbereder arrangementet i fællesskab. Børnene får stort ansvar for selv at designe baren, planlægge
omvisninger, være med i pressearbejdet, servere drikkevarer/snacks og guide mellem
værkstedsaktiviteterne. 

Baren og værkstederne er åbne og aktive kl. 12-16. Alle værkstederne kan besøges i kortere eller
længere tid, og de deltagende kan komme og gå, som de ønsker. Der vil være et stemmeværksted,
et planteværksted og et træværksted. Værkstederne tager udgangspunkt i de aktuelle udstillinger i
Copenhagen Contemporary I Have Grown Taller from Standing with Trees af Claudia Comte og
SEIZURE af Marianna Simnett. Det er gratis at deltage, når man har købt entré til kunstcentret. Børn
og unge har gratis adgang (0-17 år). 

Udgiftsbudgettet er på 16.000 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til løn til arrangør, ekstern
løn/honorarer, tryk/materialer og forplejning.

Sekretariatets bemærkning

Det fremgår af lokaludvalgets retningslinjer for støtte, at lokaludvalget ikke yder støtte til
arrangørhonorar. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for, at lokaludvalget støtter
aktiviteten.

 
Anbefaling fra arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

CC Studio ansøger Lokaludvalget om støtte på kr. 16.000,00 til et spændende arrangement med
fokus på kunst, natur og krop. Udvalget finder arrangementet interessant, spændende og
nyskabende. Herudover foregår arrangementet på og for Christianshavnere. Udvalget anbefaler en
støtte på kr. 8.000,00, fremfor det ansøgte beløb, ud fra betragtningen at vi ønsker at fordele
Lokaludvalgets midler.

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver CC STUDIO / Copenhagen Contemporary tilsagn om 8.000 kr.
til Art Bar for børn den 26. maj 2019 under Art Week. Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte
beløb på 16.000 kr., fordi det ønsker at sprede anvendelse af sine midler.

3. DM i 3-mod-3 streetfodbold
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Christiania Sports Club søger om 30.000 kr. til afholdelse af DM i 3-mod-3 streetfodbold i Den Grå
Hal den 27. juli 2019. Arrangementet vil være det officielle danmarksmesterskab i 3-mod-3
gadefodbold, anerkendt af det internationale forbund World Street Football Federation.

Formålet med arrangementet er at skabe et attraktivt gadeidrætstilbud for voksne med udgangspunkt
i den kreative fodbold og dens værdier, navnlig kreativitet, respekt og leg med bold. 3-mod-3 spilles
på en mindre bane end andre traditionelle fodboldspil og kræver derfor et højere teknisk niveau og
mindre fysisk.

Arrangementet skal hovedsageligt bestå af et 3-mod-3 gadefodbold stævne med et forventet antal af
ca. 24 hold. Der forventes, at ca. 100 spillere deltager i selve turneringen. Der vil være sideaktiviteter
for tilskuere som f.eks. frit tilgængelige panna baner med tilhørende instruktører og diverse
publikumskonkurrencer som f. eks. en trickshot konkurrence, bedste kampråb-konkurrence mm. Det
er gratis at overvære arrangementet.

Udgiftsbudgettet er på 104.780 kr. Der er bl.a. udgifter til leje af lokaler, løn til arrangør, ekstern
løn/honorar, annoncering/PR, tryk/materialer, transport, forplejning, tribuner mm. samt opsætning af
baner, lyd og lys. Hvert deltagende hold betaler 300 kr. i deltagergebyr.

Sekretariatets bemærkning

Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter arrangementet.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

Christiania Sports Club ansøger Lokaludvalget om støtte på kr. 30.000,00 til afholdelse af
Danmarksmesterskab i 3 mod 3 gadefodbold i den Grå Hal. Udvalget mener der er tale om et
Danmarksmesterskab, der tilfældigvis afholdes på Christianshavn og kan derfor ikke anbefale at yde
støtte. Alternativt anbefaler udvalget at der ansøges om støtte gennem relevante idrætsforeninger.

Formandens indstilling 

At Christianshavns Lokaludvalg giver Christiania Sports Club afslag på en ansøgning om 30.000 kr.
til afholdelse af DM i 3-mod-3 streetfodbold i Den Grå Hal den 27. juli 2019. Afslaget begrundes med,
at lokaludvalget vurderer, at arrangementet ikke er bydelsrelateret. Lokaludvalget opfordrer ansøger
til at søge støtte i relevante puljer, fx en af kommunens puljer
https://www.kk.dk/indhold/kultur-og-projektstoette.

4. Produktionsøvelokale

Øvelokaleforeningen EKHO EKHO (tidligere kaldet Refshalen) søger om 31.000 kr. til indretning af
produktionsøvelokale med variabel akustik, hvor musikere fra vækstlaget kan få optimale
udviklingsbetingelser til fx at øve til at spille foran et publikum.

Udgiftsbudgettet er på 497.700 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til PR/lancering,
hjemmeside/sociale medier, tryk og mistet lejeindtægt ved etablering af lokalet.

Sekretariatets bemærkning
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Det fremgår af lokaludvalgets retningslinjer for støtte, at lokaludvalget ikke yder støtte til drift og
anlæg. Sekretariatet vurderer, at projektet som helhed er et anlægsprojekt og at udgiftsposten "Mistet
lejeindtægt ved etablering af lokalet" er en driftsudgift.

Derudover fremgår det af lokaludvalgets retningslinjer for støtte, at lokaludvalget ønsker at styrke
mangfoldigheden på Christianshavn og derfor kun yder støtte til aktiviteter, der ikke tidligere har
modtaget støtte fra lokaludvalget. Lokaludvalget har tidligere givet øvelokaleforeningen støtte til
udgiften "website", hvilket sekretariatet vurderer, er det samme som udgiften "hjemmeside/sociale
medier" i den aktuelle ansøgning.

Sekretariatet mener derfor, at lokaludvalget ikke kan støtte projektet som helhed, men ser intet til
hinder for, at lokaludvalget giver støtte til PR/lancering og tryk.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

Øveforeningen ”EKHO EKHO” ansøger Lokaludvalget om økonomiske støtte på kr.31,000,00 til
indretning af produktionsøvelokale. Det ansøgte beløb skal bl.a. bruges til PR/lancering,
hjemmeside/sociale medier. Udvalget mener ud fra et budget på kr. 497.700,00 at en begrænset
støtte fra Lokaludvalget, ikke har den store virkning. Der er tidligere ydet støtte til foreningen og jf.
Lokaludvalgets retningslinjer, om ikke at yde støtte til aktiviteter, der tidligere har fået støtte,
anbefaler udvalget ikke at give støtte.

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver Øveforeningen ”EKHO EKHO” afslag på en ansøgning om
31.000 kr. til  indretning af produktionsøvelokale med variabel akustik. Afslaget begrundes med, dels
at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter og dels med at lokaludvalget ønsker
at styrke mangfoldigheden på Christianshavn og derfor i udgangspunktet kun yder støtte til
aktiviteter, der ikke tidligere har modtaget støtte fra lokaludvalget. 

 

5. Copenhagen Photo Festivals jubilæumsaktiviteter

Sammen med Broens Gadekøkken, Kulturtårnet og Refshaleøens Ejendomsselskab søger
Copenhagen Photo Festival om 32.000 kr. til Copenhagen Photo Festivals jubilæumsaktiviteter den
6.-16. juni 2019 på Refshaleøen, på Den Grønlandske Handels Plads og i Kulturtårnet på
Knippelsbro.

Aktiviteten, der søges støtte til, er fotoudstillingen Coastland, som skaber samtaler om kysterne og
havnens rolle for både den fælles danske identitet og ens lokale identitet. De prisvindende fotografer
Mathias Svold og Ulrik Hasemann dykker ned i det 8.750 km lange danske kystliv og undersøger
hvordan mennesker, lokalsamfund og naturen påvirker kysten. Udstillingen vises ved de to broer,
der forbinder Christianshavn med fastlandet: i Kulturtårnet på Knippelsbro og som udendørsudstilling
på Den Grønlandske Handels Plads, bl.a. ved Broens Gadekøkken.
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I Kulturtårnet vil gæster blive mødt af fotografier langs trappen, og om aftenen vil man kunne opleve
kystbilleder i tårnets øverste rum via projektion ud på den christianshavnske langside. Udover
udstillingen afholdes der en række aktiviteter i Kulturtårnet.

Broens Gadekøkken og arealerne omkring vil fungere som et åbent udstillingsrum opsat med
pyloner. Herfra inviterer udstillingen christianshavnerne og gæster til dialog omkring kyst-, havne- og
byliv.

Derudover vil der være photowalks rundt på Christianshavn.

Udgiftsbudgettet er på 62.000 kr. Der regnes med en billetindtægt på 1.500 kr.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til løn til håndværkere, ekstern løn/honorarer, transport af
udstillingsstandere og af store print samt print af værker til udendørsudstilling ved Broens
Gadekøkken.

Sekretariatets bemærkning

Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter aktiviteten med en underskudsgaranti.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

Sammen med Broens Gadekøkken, Kulturtårnet og Refshaleøens Ejendomsselskab ansøges der om
støtte på kr. 32.000,00 af Lokaludvalgets midler til en fotoudstilling og andre aktiviteter i forbindelse
med dette. Udvalget finder arrangementet dialogskabende og lokalt og derfor anbefaler udvalget at
yde en støtte på kr. 9.500,00 til dækning af udgifter til annoncer og trykning.

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver Copenhagen Photo Festival, Broens Gadekøkken, Kulturtårnet
og Refshaleøens Ejendomsselskab tilsagn om 9.500 kr. til Copenhagen Photo Festivals
jubilæumsaktiviteter den 6.-16. juni 2019 på Refshaleøen, på Den Grønlandske Handels Plads og i
Kulturtårnet på Knippelsbro. Støtten øremærkes til annoncering/PR og tryk/materialer jf. ansøgerens
budget. Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på 32.000 kr., fordi det ønsker at sprede
anvendelsen af sine midler.

6. Borgermøde om nødvendigheden af et lokalt placeret plejehjem på Christianshavn

Plejehjem NU-gruppen søger om 15.000 kr. til et borgermøde sidst i maj, formentlig  den 23. maj
2019, om nødvendigheden af et lokalt placeret plejehjem på Christianshavn. Gruppen har tilsagn fra
borgmester Sisse Marie Welling som taler - hende eller en stedfortræder - samt fra en broget flok af
musikere og andre kunstnere fra Christianshavn, der vil underholde.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til ekstern løn/honorarer, tryk/materialer, transport og
forplejning.

Sekretariatets bemærkning
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Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter aktiviteten.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Plejehjem NU-gruppen ansøger Lokaludvalget om økonomisk støtte på kr. 15.000,00, til afholdelse af
et Borgermøde med focus på oplysning om et lokalt placeret plejehjem på Christianshavn. Der er
forskellig optræden og politiske taler. Udvalget finder arrangementet aktuelt, lokalt og
dialogskabende, men da der ikke er redegjort for hvad Løn/honorar dækker, anbefaler udvalget at
yde en økonomisk støtte på kr. 9.500,00.

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver Plejehjem NU-gruppen tilsagn om 9.500 kr. til et borgermøde
maj om nødvendigheden af et lokalt placeret plejehjem på Christianshavn. Lokaludvalget støtter ikke
med det ansøgte beløb på 15.000 kr., fordi det ikke ønsker at give støtte til udgiften "Ekstern
løn/honorar" jf. ansøgerens budget.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 220.000 kr. til puljeansøgninger i 2019. Hidtil er der
disponeret 68.370 kr. Hvis lokaludvalget følger indstillingerne, vil der være disponeret for
yderligere 27.000 kr. af 2019-puljen.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøgerne om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give Foreningen Kulturbroen Folkloric afslag på en
ansøgning om 6.000 kr. til "Afrikansk dans og musik for børn" én dag i juni og én dag i august
2019 på banerne ved Hal C. Afslaget begrundes med, at  lokaludvalget ønsker at styrke
mangfoldigheden på Christianshavn og derfor i udgangspunktet kun yder støtte til aktiviteter,
der ikke tidligere har modtaget støtte fra lokaludvalget. 

2. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give CC STUDIO / Copenhagen Contemporary
tilsagn om 8.000 kr. til Art Bar for børn den 26. maj 2019 under Art Week. Lokaludvalget støtter
ikke med det ansøgte beløb på 16.000 kr., fordi det ønsker at sprede anvendelse af sine midler.

3. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give Christiania Sports Club afslag på en
ansøgning om 30.000 kr. til afholdelse af DM i 3-mod-3 streetfodbold i Den Grå Hal den 27. juli
2019. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget vurderer, at arrangementet ikke er
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bydelsrelateret. Lokaludvalget opfordrer ansøger til at søge støtte i relevante puljer, fx en af
kommunens puljer https://www.kk.dk/indhold/kultur-og-projektstoette.

4. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give Øveforeningen ”EKHO EKHO” afslag på en
ansøgning om 31.000 kr. til  indretning af produktionsøvelokale med variabel akustik. Afslaget
begrundes med, dels at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter og dels
med at lokaludvalget ønsker at styrke mangfoldigheden på Christianshavn og derfor i
udgangspunktet kun yder støtte til aktiviteter, der ikke tidligere har modtaget støtte fra
lokaludvalget. 

5. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give Copenhagen Photo Festival, Broens
Gadekøkken, Kulturtårnet og Refshaleøens Ejendomsselskab tilsagn om 9.500 kr. til
Copenhagen Photo Festivals jubilæumsaktiviteter den 6.-16. juni 2019 på Refshaleøen, på Den
Grønlandske Handels Plads og i Kulturtårnet på Knippelsbro. Støtten øremærkes til
annoncering/PR og tryk/materialer jf. ansøgerens budget. Lokaludvalget støtter ikke med det
ansøgte beløb på 32.000 kr., fordi det ønsker at sprede anvendelsen af sine midler.

6. Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Sven Erik Brockdorff om at give Plejehjem
NU-gruppen tilsagn om 15.000 kr. til et borgermøde i maj om nødvendigheden af et lokalt
placeret plejehjem på Christianshavn.

 

Protokolbemærkning fra Poul Nielsen: "Jeg støtter hverken lokaludvalgets beslutning om at give CC
STUDIO / Copenhagen Contemporary tilsagn om 8.000 kr. til Art Bar eller lokaludvalgets beslutning
om at give Copenhagen Photo Festival, Broens Gadekøkken, Kulturtårnet og Refshaleøens
Ejendomsselskab tilsagn om 9.500 kr. til Copenhagen Photo Festivals
jubilæumsaktiviteter  Aktiviteterne, der i ansøgning nr. 1-5 ønskes støtte til, er ikke lødige."
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

12.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2019-pulje, april 2019 (2019-0108543)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en status på dets 2019-pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se
bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se
bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

 

Beslutning

Lokaludvalget tog status på lokaludvalgets økonomi til efterretning.

Bilag
Økonomioversigt
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

13.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, april 2019 (2019-0108523)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns lokaludvalg tager hans håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget fire henvendelser. To henvendelser, som vedrørende støvgener, er
omtalt i en anden sag på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 24. april 2019.

Løsning

1. Langebrogade

En borger orienterede med mail den 2. april 2019 lokaludvalget om hans mails med Teknik- og
Miljøforvaltningen om forholdene i Langebrogade i forbindelse med montering af Lille Langebro.

Baggrunden for sagen er, at Realdania By & Byg i sin naboinformation havde oplyst,
at Langebrogade påtænkes spærret for biltrafik i 1-2 dage i forbindelse med monteringen af Lille
Langebro. Med mail den 2. april 2019 oplyste Teknik- og Miljøforvaltningen, at Realdania By & Byg
ikke vil spærre  Langebrogade for biltrafik i forbindelse med monteringen af Lille Langebro og at der
ikke er givet tilladelse til det.

2. Christianshavns Torv

En projektgruppe fra Roskilde Universitet, som semesterprojekt om Christianshavns Torv samt det
omkringliggende område bad med mail den 25. marts 2019 om en kontakt i
Torvnetværksgruppen. projektgruppens primære fokus er på torvets indretning/design og hvordan
pladsen benyttes. Derudover er projektgruppen interesseret i borgerinddragelse.

Sekretariatet sørgede for forbindelse mellem projektgruppen  og et medlem af
Torvenetværksgruppen.

Side 44



Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

Beslutning
Taget til efterretning.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

14.  Meddelelser (2019-0108521)

Beslutning
Hal C

Sven Erik Brockdorff oplyste, at Hal C's brugergruppe holder møde den 29. april 2019. Han deltager
for lokaludvalget.

 

Borgermøde om Lynetteholmen

Poul Cohrt oplyste, at lokaludvalget er vært for et borgermøde den 30. april 2019 om Lynetteholmen.

 

Kontaktgruppemøde med politiet

Poul Cohrt oplyste, at lokaludvalget er vært for et kontaktgruppemøde den 25. april 2019 med politiet
om forhold vedr. Christiania.

 

Borgerpanelundersøgelsen om biblioteksplan

Poul Cohrt oplyste, at en sammenfatning af resultaterne fra lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om biblioteksplanen kan ses på lokaludvalgets hjemmeside. Kultur- og Fritidsforvaltningen
har udskudt høringen om biblioteksplanen, hvorfor det ikke vides, om lokaludvalget skal beslutte sit
høringssvar i lokaludvalgsmødet den 22. maj 2019, som det ellers var planen. 

 

Møde med teknik- og miljøborgmesteren

Poul Cohrt oplyste, at der er aftalt møde mellem lokaludvalget og teknik- og miljøborgmesteren den
13. november 2019 kl. 17-18 i Hal C.

 

Halvårsmøde om lokalplaner

Poul Cohrt oplyste, at lokaludvalget har møde den 14. maj 2019 kl. 17-18 i Hal C med Teknik- og
Miljøforvaltningen om aktuelle lokalplaner. 
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

15.  Eventuelt (2019-0108519)

Beslutning
Thorben Nielsen gjorde opmærksom på, at lokalet, lokaludvalgets møde holdes i, mangler ventilation.

Frode Neergaard foreslog, at lokaludvalgets møder atter holdes i Salen i Beboerhuset.

 

____________________________________________________________________________________

OM MØDET

Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 21.00.

 

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
9. Plejecenter i Strandgade 29
13. Henvendelser til lokaludvalget, april 2019
10. Ændring af årsplan for det lokale miljøarbejde
3. Støvgener fra genfugning af brostensbelagte gader
4. Turismen og hverdagslivet på Christianshavn
5. Høringssvar om "Handlingsplan for vejstøj"
6. Høringssvar om forslag til Københavns Kommuneplan 2019
7. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
8. Det Blå Råd
11. Puljeansøgninger, april 2019
12. Status på lokaludvalgets 2019-pulje, april 2019 
14. Meddelelser
15. Eventuelt

 

Mødedeltagere

Avisgruppen, Christianshavneren Poul T. Cohrt
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Christianshavns Lokalhistoriske
Forening

Asbjørn Kaasgaard

Christianshavns Bådelaug Sven Erik Brockdorff
E/F matr. nr. 92, Christianshavn Anna-Ida Brandt Petersen
Sofiebadet Kirsten Virring Andersen
Fonden for Christiania Thorben Nielsen
Grundejerforeningen Holmen Svend Aage Jensen
Christianshavns Lokalråd Jane Lytthans
E/F Løvens Gård Frode Neergaard
Boligselskabet Hjem Jette Hürwitz Philipsen
Socialøkonomisk Presseforening Jette Arendrup
Socialdemokratiet Tage Henningsen
Det Radikale Venstre Jens Brandt Sørensen
Socialistisk Folkeparti Hanne Tang
Venstre Poul Nielsen
Enhedslisten Mogens Holm

 

Fraværende med afbud

Jan Pirouz Poulsen. I stedet deltog hans 2. suppleant Anna-Ida Brandt Petersen.
Ulla Bo Skovvart. I stedet deltog hendes 2. suppleant Thorben Nielsen.
Jens Loft Rasmussen. I stedet deltog hans 2. suppleant Sven Aage Jensen. 
Erik Rasmussen. I stedet deltog hans 1. suppleant Tage Henningsen.
Gülsen Fidan Schultz og hendes suppleant.
Elin Johansson og hendes suppleanter.
Carsten Junge Pedersen og hans suppleanter.
Katinka Haxthausen og hendes suppleanter. 
Gunhild Legaard. Hun har ingen suppleant.
Mai Christiansen. Hun har ingen suppleant.

 

______________________________________________________________________________________

OM NÆSTE MØDE

Næste møde i Christianshavns Lokaludvalg holdes den 22. maj 2019 kl. 18.30-21.30 i Hal C,
Arsenalvej 6.
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